
Vichr z Malé Strany, aneb o odpadech podruhé 

Nejde snad o počasí v Praze, ale jak jste možná mnozí z médií i jiných zdrojů zaregistrovali, jde 

o to, že naši zvolení zástupci na Malé Straně v závěru roku 2020 celkem narychlo projednali, 

odsouhlasili, a HLAVNĚ UVEDLI V PLATNOST zásadní změny v „odpadové legislativě“. 

Hlavní změnou pro občany je změna účtování poplatků za skládkování odpadu. Nově je 

stanoven hmotnostní limit komunálního (směsného) odpadu na osobu a rok, a cena za skládkovné do 

tohoto limitu bude jedna (říká se jí též sleva za třídění), a cena nad tento limit bude druhá – 

pochopitelně výrazně vyšší. A aby toho nebylo málo, tak bude v čase (v jednotlivých letech) limit na 

občana postupně klesat, a platba pod limit i platba nad limit stoupat, ta nadlimitní samozřejmě strměji. 

Cílem této změny je donutit občany k tomu, aby produkovali odpadu méně, tedy o odpadu uvažovali 

už v okamžiku např. kdy něco nakupují. A odpad, co přeci jen vyprodukují, aby více třídili. Myšlenka 

určitě správná, ale o způsobu, jak toho docílit, nechť si každý občan udělá názor sám, neboť buďme 

k sobě upřímní, vynalézavost lidí v okamžiku, kdy se něco zdraží, nezná mezí … . 

Podrobnosti viz. zákon o odpadech Zákona č. 541/2020 Sb.  

Jasněji to je zřejmé z obrázků: 

   

Situace na začátku, tedy nyní ……………………………… a postupný vývoj limitu v letech. 

 

Vývoj poplatku za skládkování v následujících letech. 

 



Uvedené změny legislativy tedy logicky vedly k tomu, že stejně jako celá řada dalších obcí, i 

Zastupitelstvo naší obce začalo již počátkem roku 2021 diskuzi o směřování nakládání s odpadem v naší 

obci. Komunikovali jsme s „odpadářskými“ firmami v regionu, sledovali, jak to řeší obdobně velké obce 

v blízkém i širokém okolí, konzultovali problematiku s konzultanty v oblasti odpadů. Proběhla pracovní 

schůzka zastupitelů a rozsáhlá e-mailová komunikace mezi zastupiteli. 

V tomto místě bychom se vrátili trochu do historie – poplatek za svoz komunálního odpadu 

činil v naší obci 500,- Kč na občana a rok od roku 2009. Od roku 2022 tomu bude však jinak, viz níže.  

Ale zpátky ke změnám – výsledkem diskusí, průzkumů a konzultací je návrh na zavedení tzv. 

systému třídění odpadů door-to-door, kdy každá domácnost bude vybavena vedle stávající nádoby na 

směsný (komunální) odpad ještě nádobami na třídění, a to konkrétně nádobou na plast a nádobou na 

papír. Občané dostanou zdarma pro každé popisné číslo od obce 2 nádoby o objemu 240 l, v 

individuálních případech bude možné zažádat o 120 l nádoby (1 trvale žijící osoba) či naopak nádoby 

1100 l (např. bytovka). 

K velikosti nádob poznámka – z dlouhodobých statistik vychází, že se občan ČR vytřídí za týden 30 l odpadu. 

V případě potřeby navýšení objemu nádob ze strany občana, budou nádoby hrazeny plně 

občanem.  Navrhujeme a doporučujeme tedy větší nádoby, které je možné vyvážet méně často.  

K financování návrhu systému – celý systém financování odpadového hospodářství jsme 

postavili na principu 50 na 50, tedy ½ nákladů na svoz a likvidaci odpadů hradí obec a ½ občané. 

Poznámka k hrazení odpadu – odpadové hospodářství obce není jen o těch popelnicích, co máme všichni doma, ale též o 

sběrných místech na tříděný odpad, koších v obci, o sběru bioodpadu a o pravidelném svozu nebezpečného a 

velkoobjemového odpadu. Takže poplatek není jen za tu popelnici, toto je nutné vnímat! 

V tomto ohledu bylo o tomto na květnovém ZO o dalším postupu v oblasti odpadů hlasováno s těmito 

výsledky: 

- vyhlášení výběrového řízení na svoz tříděného odpadu, 

- vyhlášení výběrového řízení na dodání nádob na plast a papír, 

- navýšení poplatku za svoz odpadů od roku 2022: 850,-/ občan a 500,-/ děti do 15 let a občané 

nad 65 let. 

Všechny tři body byly schváleny shodně - 5 pro, 2 proti (Švitorka, Hromádko). 

Ačkoliv jsme toto téma řešili viz výše, nedočkali jsme se od opozice žádného konstruktivního, 

a především konkrétního a čísly podloženého návrhu. Jen z úst pana Hromádky zaznělo, že by mu 

nevadilo, kdyby obec platila za svoz odpadů více … . Pan Švitorka praxí ověřený systém komentoval, že 

to nemá ani hlavu ani patu … , s návrhem alternativního řešení však nepřišel. 

Vzhledem k historii výše popsané, museli jsme k nepopulárnímu kroku zvýšení poplatku za 

odpad přistoupit každopádně tak jako tak. Tedy jak z důvodu průběžného navyšování cen za svozy, tak 

z důvodu navýšení počtu nádob na tříděný odpad v obci. 

Věříme, že toto rozhodnutí pochopíte, a budeme moci investovat obecní finance do dalších 

plánovaných projektů (chodníky, silnice, rekonstrukce obecní školy, …) a ne do odvozu odpadu, jak by 

to udělala opozice v rámci jejich líbivé politiky. 

Vyšší míra třídění je jedinou cestou, jak v budoucnu finančně ustát plánované zvyšování 

poplatků za skládkovné, dále pomůžeme ekologii a udržení čistoty v obci. 

 



Nakonec uvádíme výhody, které nový systém přinese: 

- třídění maximálně přiblížíme lidem domů, odpadnou cesty s tříděným odpadem do sběrných 

hnízd, věříme ve větší motivaci občanů ke třídění, 

- dojde k výraznému navýšení kapacity nádob na tříděný odpad oproti současné kapacitě nádob 

ve sběrných hnízdech – o cca 100 %, 

- postupem času dojde k optimalizaci nádob ve sběrných hnízdech a slibujeme si od toho i 

výrazně vyšší čistotu a pořádek v těchto hnízdech, 

- věříme, že dojde u občanů k větší motivaci odpad objemově minimalizovat, krabice rozlámat, 

plastový odpad sešlapat apod., nikdo asi doma nechce přetékající popelnici, která je z poloviny 

plná vzduchu jen proto, že odpad nezmáčkl, 

- a snad dojde i na motivaci odpad vůbec nevyprodukovat, přemýšlet již v okamžiku pořízení 

věcí, zda tím zbytečně nevzniká odpad. 

Na tyto aktivity v oblasti odpadů bude navazovat vybudování sběrného místa, o kterém vás 

budeme informovat určitě v některém dalším příspěvku a určitě i rozebereme, co se kolik (zatím) a za 

kolik odpadu v obci platí.  

A jak již bylo řešeno v prvním díle tohoto miniseriálu, nechceme, aby to u nás v obci vypadalo 

stále takto … a nedělá to nikdo cizí, děláme si to my, sami občané obce!!! 

 

Společným perem 

                                       Petr Curych & Tomáš Dědeček 


